

# КОНСТИТУЦИОННЫЕ НОРМЫ О МЕСТНОМ САМОУПРАВЛЕНИИ В РОССИИ И ЗАРУБЕЖНЫХ СТРАНАХ: СРАВНИТЕЛЬНО-ПРАВОВОЙ АНАЛИЗ

**Шастина Анжелика Размиковна,**  
старший преподаватель кафедры  
государственно-правовых дисциплин Института государства и права  
Байкальского государственного университета  
*shastina.ar@gmail.com*

*В юбилейный, 25-й, год со дня принятия Конституции Российской Федерации в научной среде и среди правоприменителей обсуждаются перспективы дальнейшего конституционного развития России. Напомним, что Конституция Российской Федерации является относительно молодой среди большинства действующих конституций других государств. Таким образом, разрабатывая конституционные нормы о местном самоуправлении в 1993 г., ее авторы имели возможность учесть положительный зарубежный опыт в правовом регулировании местного самоуправления, в том числе международные нормы, закрепляющие основные демократические принципы организации местного самоуправления (например, Европейская хартия местного самоуправления). Конституция Российской Федерации не только признала местное самоуправление одной из основ конституционного строя, но и выделила нормы о местном самоуправлении в отдельную, восьмую, главу.*

*Конституция Российской Федерации 1993 г. закрепила предназначение местного самоуправления, принципы территориальной организации (ст. 18, 32, 33, 130), право граждан на местное самоуправление и гарантии его реализации (ст. 133), компетенцию местного самоуправления по отдельным вопросам (ст. 132). С целью установить целесообразность конституционной реформы местного самоуправления в России в статье озвучены основные проблемы конституционного регулирования местного самоуправления в России.*

*Возникающее на практике несоответствие требований конституционных норм реальному положению дел в этой области побуждает искать решение данного вопроса, вновь обращаясь к зарубежному опыту конституционно-правового регулирования и анализируя конституционные нормы, закрепляющие местное самоуправление в конституциях различных государств, с применением сравнительно-правового метода исследования.*

*В результате сравнительного анализа конституционного закрепления местного самоуправления в различных странах автор ставит под сомнение необходимость изменения или пересмотра Конституции Российской Федерации с целью изменить конституционные нормы о местном самоуправлении, сделать их более основательными и подробными, тем самым улучшить положение местного самоуправления в России.*

**Ключевые слова:** *местное самоуправление, местная власть, конституционные нормы, зарубежные конституции.*

## CONSTITUTIONAL PROVISIONS ON LOCAL SELF-GOVERNMENT IN RUSSIA AND FOREIGN COUNTRIES: A COMPARATIVE LAW ANALYSIS

**Shastina Anzhelika R.**  
Senior Lecturer of the Department of State and Legal Disciplines  
of the Institute of State and Law of the Baikal State University

*On the anniversary, the 25th, year from the date of adoption of the Constitution of the Russian Federation, the prospects for further constitutional development of Russia are discussed in the scientific community and among law enforcers. Recall that the Constitution of the Russian Federation is relatively young among the majority of the existing constitutions of other states. Thus, developing the constitutional norms on local self-government in 1993, its authors had the opportunity to take into account the positive foreign experience in the legal regulation of local self-government, including international norms that reinforce the basic democratic principles of local government organization (for example, the European Charter of Local Self-Government). The Constitution of the Russian Federation not only recognized and consolidated local self-government as one of the foundations of the constitutional system, but also singled out the norms on local self-government in a separate, eighth chapter.*

*In 1993, the Constitution of the Russian Federation established the purpose of activity and the territorial organization of local self-government (Art. 18, 32, 33, 130), the right of citizens to local self-government and guarantees for its implementation (Art. 133), the competence of local self-government on certain issues (Art. 132). In order to establish the feasibility of constitutional reform of local self-government in Russia, the article sounded the main problems of constitutional regulation of local self-government in Russia.*

*The incompatibility of the requirements of constitutional norms to the actual state of affairs in this area arises in practice, prompts to seek a solution to this issue, again turning to foreign experience of constitutional and legal regulation and analyzing constitutional norms enshrining local government in the constitutions of various states using the comparative legal research method.*

*As a result of a comparative analysis of the constitutional consolidation of local self-government in various countries, the author questions the need to change or revise the Constitution of the Russian Federation in order to change the constitutional norms on local self-government, make them more thorough and detailed, and thereby improve the position of local self-government in Russia.*

**Keywords:** *local government, local power, constitutional norms, foreign constitutions.*